

Creative thinkers boost economy in city-regions

*NOTE: French Copy Below*

SOCIAL SCIENCES AND HUMANITIES RESEARCH COUNCIL OF CANADA

FOR IMMEDIATE RELEASE

[ NEWS RELEASE ]

**Creative thinkers boost economy in city-regions**

***University of Toronto team to study connections between creativity and prosperity in 14 Canadian cities***

**(Ottawa, April 20, 2006)** — Today, the Social Sciences and Humanities Research Council (SSHRC) announced an investment of \$2.5 million in a research project that will examine why creative and innovative thinkers are drawn to certain city-regions, why these urban centres attract such talented workers—and how this mutual attraction invigorates the economies of Canada’s metropolises.

University of Toronto political science professor David Wolfe and geography professor Meric Gertler are co-directors of the project, “Social Dynamics of Economic Performance: Innovation and Creativity in City-Regions.” This study will build on their previous research which was also funded through SSHRC’s Major Collaborative Research Initiative (MCRI) program.

This time, the research team will look at why certain cities attract and retain creative and innovative thinkers and how this in turn creates social inclusiveness, civic engagement, and a dynamic economy. The research will focus on three themes: the social dynamics of innovation, creativity and social inclusion, and governance.

“This project will give us a deeper understanding of the connections between creativity, innovation and governance, on the one hand, and long-term urban economic growth and development, on the other,” said Professor Wolfe. “We’re also looking at how these factors play out in Canadian cities of different sizes.”

“The most valuable resources in workplaces today are highly educated and creative workers,” said Professor Gertler. “Our project investigates why such people gravitate to and settle down in certain cities. Places that offer richness of employment opportunity, high quality of life, a critical mass of cultural activities, and social diversity—that is, low barriers to entry for newcomers—seem to exert the strongest pull.”

“A specifically Canadian study of the social factors that determine economic performance in urban areas will provide insight into why innovation and creativity concentrate in certain locales,” added Gertler.

Cities to be studied include Toronto, Montréal, Vancouver, Calgary, Ottawa-Gatineau, Québec City, Hamilton, Kitchener-Waterloo, London, Halifax, Saskatoon, St. John’s, Kingston, and Saint John. Experts in political science, urban and economic geography, management, economics, science policy and urban planning will collaborate in this major national study. Seven Canadian partners, 22 Canadian co-investigators and 23 collaborators, both Canadian and international, are participating.

A multinational advisory committee of authorities on the geography of innovation and the social dynamics of local economic performance will monitor and provide regular feedback on the research.

This project, one of four selected from 34 applications to the MCRI program, was chosen through a rigorous, independent peer-review process, which ensures that only the best research proposals receive funding. The MCRI program is recognized internationally as a powerful way to get universities and communities working together on research that has important social, economic and cultural impacts on society.

“The University of Toronto project will help us understand how to increase prosperity in cities across Canada,” said Stan Shapson, interim president of SSHRC. “It is just one example of how social sciences and humanities research can make vital contributions to improving the lives of Canadians.”

-30-

Note to editors:

*SSHRC is an arm's-length federal government agency that funds university-based research and graduate training through national, peer-reviewed competitions. SSHRC also partners with public and private sector organizations to focus research and aid the development of better policies and practices in key areas of Canada's social, cultural and economic life.*

*SSHRC is one of 15 Government of Canada departments and agencies which make up the Industry Portfolio of Industry Canada. Together these departments and agencies support the Government's Innovation Strategy and help build a culture of innovation in all parts of Canada.*

For additional information on this release and other SSHRC research projects, please contact:

**Susan Goodyear**  
Media Relations Officer  
SSHRC  
Telephone: (613) 947-4629  
E-mail: [susan.goodyear@sshrc.ca](mailto:susan.goodyear@sshrc.ca)

**Jenny Hall**  
News Services Officer  
University of Toronto  
Telephone: (416) 978-4289  
E-mail: [Jenny.hall@utoronto.ca](mailto:Jenny.hall@utoronto.ca)

# [ COMMUNIQUÉ ]

## **Les penseurs novateurs stimulent l'économie des régions urbaines**

***Une équipe de l'University of Toronto étudie le lien entre  
la créativité et la prospérité dans 14 villes canadiennes***

**(Ottawa, le 20 avril 2006)** – Le Conseil de recherches en sciences humaines (CRSH) a annoncé aujourd'hui un investissement de 2,5 millions de dollars dans un projet de recherche examinant les raisons pour lesquelles les penseurs créatifs et novateurs sont attirés par certaines régions urbaines, les raisons pour lesquelles ces centres urbains attirent des travailleurs si talentueux et la manière dont cette attirance mutuelle dynamise l'économie des métropoles canadiennes.

Le professeur de sciences politiques David Wolfe et le professeur de géographie Meric Gertler, tous deux de l'University of Toronto, dirigent ensemble le projet « Dynamique sociale du rendement économique : innovation et créativité dans les régions urbaines ». Leur étude s'appuiera sur leur recherche précédente, qui a également été financée par le programme des Grands travaux de recherche concertée (GTRC) du CRSH.

Cette fois, l'équipe de recherche se penchera sur les raisons pour lesquelles certaines villes attirent les penseurs créatifs et novateurs et les maintiennent en poste ainsi que la manière dont cela entraîne l'inclusion sociale, l'engagement civique et le dynamisme économique. La recherche tournera autour de trois thèmes : la dynamique sociale de l'innovation, la créativité et l'inclusion sociale ainsi que la gouvernance.

« Ce projet nous permettra de mieux comprendre, d'une part, les liens qui existent entre la créativité, l'innovation et la gouvernance et, d'autre part, la croissance économique à long terme des régions urbaines, a souligné M. Wolfe. Nous étudions aussi comment ces facteurs évoluent dans les villes canadiennes de différentes tailles. »

« De nos jours, dans les milieux de travail, les travailleurs très instruits et créatifs représentent les ressources les plus précieuses, a remarqué M. Gertler. Notre projet étudie pourquoi ces personnes sont attirées par certaines villes et s'y installent. Les villes qui offrent des possibilités d'emploi abondantes, une qualité de vie élevée, un grand nombre d'activités culturelles et une diversité sociale – soit peu d'obstacles pour les nouveaux arrivants – semblent avoir le plus grand attrait. Une étude proprement canadienne sur les facteurs sociaux qui déterminent le rendement économique des centres urbains permettra de comprendre pourquoi l'innovation et la créativité se trouvent concentrées dans certaines régions. »

Parmi les villes à l'étude, citons Toronto, Montréal, Vancouver, Calgary, Ottawa-Gatineau, Québec, Hamilton, Kitchener-Waterloo, London, Halifax, Saskatoon, St. John's, Kingston et Saint John. Des spécialistes des sciences politiques, de la géographie économique, de la gestion, de l'économie, des politiques scientifiques et de l'urbanisme travailleront ensemble à cette

importante étude nationale. Sept partenaires canadiens, 22 chercheurs canadiens et 23 collaborateurs canadiens et étrangers y participeront également.

Un comité consultatif multinational composé d'autorités en matière de géographie de l'innovation et de dynamique sociale du rendement économique local suivra les progrès de la recherche et offrira une rétroaction régulière.

Ce projet, l'un des quatre sélectionnés parmi 34 demandes soumises au programme des GTRC, a été choisi à l'issue d'un processus d'évaluation par les pairs rigoureux et indépendant, qui veille à ce que seuls les meilleurs projets de recherche soient financés. Le programme des GTRC est reconnu dans le monde entier comme un moyen très efficace de faire travailler les universités et les collectivités ensemble sur des recherches qui ont d'importants impacts sociaux, économiques et culturels sur la société.

« Le projet de l'University of Toronto nous aidera à comprendre comment accroître la prospérité des villes du Canada », a indiqué Stan Shapson, président par intérim du CRSH. « Ce n'est là qu'un exemple de la façon dont la recherche en sciences humaines apporte une contribution essentielle à l'amélioration de la vie des Canadiens. »

-30-

Note à l'intention des journalistes :

*Le CRSH est un organisme fédéral autonome qui finance la recherche universitaire et la formation des diplômés par l'intermédiaire de concours nationaux avec sélection par les pairs. Le CRSH conclut également des partenariats avec des organismes des secteurs public et privé afin de cibler la recherche et d'appuyer l'élaboration de meilleures politiques et pratiques dans des domaines clés de la vie sociale, culturelle et économique du Canada.*

*Le CRSH est l'un des 15 ministères et organismes du gouvernement du Canada qui constituent le Portefeuille d'Industrie Canada. Ensemble, ces organismes appuient la stratégie d'innovation du gouvernement et aident à créer une culture d'innovation dans toutes les régions du pays.*

Pour obtenir de plus amples renseignements sur ce communiqué et d'autres projets de recherche du CRSH, veuillez communiquer avec :

**Susan Goodyear**

Agente des relations avec les médias  
CRSH  
Téléphone : (613) 947-4629  
Courriel : [susan.goodyear@crsh.ca](mailto:susan.goodyear@crsh.ca)

**Jenny Hall**

Agente des services de presse  
University of Toronto  
Téléphone : (416) 978-4289  
Courriel : [Jenny.hall@utoronto.ca](mailto:Jenny.hall@utoronto.ca)